
PROTOKÓŁ z XIV 

 sesji Rady Gminy Poświętne odbytej w dniu 30 stycznia 2012 r. w godz. 10
00

 - 15
30  

w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Poświętne.  

 

 

Obecni wg załączonych list obecności. 

Przewodniczył radny Mieczysław Worach – Przewodniczący Rady Gminy Poświętne. 

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad i stwierdzenie quorum. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Wystąpienie przedstawiciela Państwowej Straży Łowieckiej. 

5. Informacja o możliwości pozyskania środków unijnych z Programu Operacyjnego Kapitał  

    Ludzki.  

6. Informacja przedstawiciela firmy NEW POWER o możliwości ograniczenia kosztów  

    energii elektrycznej.  

7. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy w okresie między sesjami. 

8. Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów  

    Alkoholowych za 2011 rok.   

9. Podjęcie uchwał: 

a) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów  

    Alkoholowych na rok 2012, 

b) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w roku 2012, 

c) w sprawie zmian w budżecie gminy Poświętne na rok 2012, 

d) w sprawie zmiany uchwały Wieloletnia Prognoza Finansowa, 

e) podjęcie uchwały intencyjnej w sprawie reorganizacji sieci szkół.  

10. Interpelacje radnych. 

11. Zapytania, informacje i wolne wnioski. 

12. Zamknięcie obrad. 

 

Ad. 1. Przewodniczący Rady Gminy - Mieczysław Worach, otworzył XIV sesję Rady Gminy 

Poświętne, a następnie powitał wszystkich obecnych i na podstawie listy obecności radnych 

stwierdził quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. Obecnych było 14 radnych. 

Na sekretarza wybrano radnego Grzegorza Świądra. 

Ad. 2. Przewodniczący Rady Gminy zaproponował dokonanie zmiany w porządku obrad, 

polegającej na przesunięciu punktu 5 w miejsce punktu 4, ze względu na prośbę Pani, która 

będzie przestawiała informację na temat pozyskiwania środków unijnych. 

Przewodniczący dodał, że przedstawiciel Państwowej Straży Łowieckiej wyraził zgodę na 

proponowaną zmianę w porządku obrad. 

Radny Michał Franas zapytał, dlaczego w punkcie 9e wpisano „podjęcie uchwały 

intencyjnej”, co sugeruje, że będzie podjęta jedna uchwała, a radni otrzymali dwa projekty 

uchwał dotyczące dwóch szkół. 

- Pani Anna Duraj - sekretarz gminy wyjaśniła, że uchwały merytorycznie są takie same. 

Pierwszy projekt uchwały dotyczył dwóch szkół. Po konsultacjach z kuratorium oświaty przy 

obecności Pana Przewodniczącego, Pani Kurator zasugerowała, żeby przygotować dwa 

odrębne projekty  i Wójt przyjął słuszną sugestię Pani Kurator i przygotowano dwa osobne 

projekty uchwał, dotyczące szkoły w Dębie i Brudzewicach, ale argumenty są te same, i 

uzasadnienie jest jedno. 

- Radny Michał Franas stwierdził, że przyjmuje wyjaśnienie, ale nie zmienia to faktu, że  

w punkcie  9 e jest zapisane podjecie uchwały intencyjnej a nie uchwał. 
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- Pani Anna Duraj w związku z powyższym wniosła o poprawkę punktu 9 e tj. podjęcie 

uchwał intencyjnych w sprawie reorganizacji sieci szkół.  

- Radny Andrzej Pawlik wnosił o przesunięcie punktu 9 e w miejsce punktu 9 a, ze względu 

na mieszkańców wsi Dęba i Brudzewice, którzy przybyli na sesję. 

- Radny Marian Grzegorski wnosił o pozostawienie porządku obrad bez zmian w punkcie 9. 

- Przewodniczący Rady Gminy zaproponował przegłosowanie poprawek i najpierw poddał 

pod głosowanie wniosek radnego A. Pawlika dotyczący przesunięcia pkt 9a w miejsce pkt 9e, 

a pkt 9 e w miejsce 9 a. 

Za proponowaną poprawką głosowało 3 radnych, przeciw - 6, 1 radny wstrzymał się od głosu.  

Obecnych na sali obrad było 14 radnych. 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie wniosek o przesunięcie 

punktu 5 w miejsce punktu 4, a punktu 4 w miejsce punktu 5. 

Za wnioskiem głosowało 13 radnych, 1 radny wstrzymał się od głosu. 

Za porządkiem obrad po zmianach głosowało 12 radnych, 2 radnych wstrzymało się od głosu. 

Porządek obrad po zmianach przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie obrad i stwierdzenie quorum. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Informacja o możliwości pozyskania środków unijnych z Programu Operacyjnego Kapitał  

    Ludzki.  

5. Wystąpienie przedstawiciela Państwowej Straży Łowieckiej. 

6. Informacja przedstawiciela firmy NEW POWER o możliwości ograniczenia kosztów  

    energii elektrycznej.  

7. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy w okresie między sesjami. 

8. Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów  

    Alkoholowych za 2011 rok.   

9. Podjęcie uchwał: 

a) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów  

    Alkoholowych na rok 2012, 

b) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w roku 2012, 

c) w sprawie zmian w budżecie gminy Poświętne na rok 2012, 

d) w sprawie zmiany uchwały Wieloletnia Prognoza Finansowa, 

e) podjęcie uchwał intencyjnych w sprawie reorganizacji sieci szkół.  

10. Interpelacje radnych. 

11. Zapytania, informacje i wolne wnioski. 

12. Zamknięcie obrad. 

Ad. 3. Protokół z poprzedniej sesji został przyjęty jednogłośnie. 

Ad. 4. Pani Agnieszka Bulska - przedstawiciel firmie Akme Consulting, przedstawiła 

informację na temat możliwości pozyskiwania środków unijnych z Programu Operacyjnego 

Kapitał Ludzki. Omówiła działania, które są kierowane do ludzi z tego Programu. Wyjaśniła, 

że jej firma pomaga również w sporządzaniu wniosków, w celu pozyskania środków z tego 

programu. Jednocześnie dodała, że gmina nie będzie obciążona żadnymi kosztami z tego 

tytułu. Omówiła różne działania, na jakie można składać wnioski. Wyjaśniła, z jakich 

projektów mogą korzystać szkoły, by pomóc dzieciom w nauce. 

- Radny Andrzej Pawlik zapytał, czy jeśli mieszkańcy i Rada Gminy chciałaby wzmocnić 

naukę języka angielskiego, to czy byłoby to możliwe bezpłatnie. 

- Pani A. Bulska stwierdziła, że jest to możliwe i ta nauka jest bezpłatna, gdyż można 

pozyskać środki na ten cel z Unii.  

Na tym dyskusję zakończono. 



 3 

Ad. 5. Pan Marek Starosta - Komendant Wojewódzki Państwowej Straży Łowieckiej 

przedstawił informację przy pomocy materiałów multimedialnych na temat działania 

Państwowej Straży Łowieckiej. Omówił uprawnienia tej straży, które mogą być przykre dla 

mieszkańców (uprawnienia prokuratorskie i karne). Wyjaśnił, że celem straży jest m.in. 

ochrona przyrody i ochrona zwierzyny łownej. Straż działa od 2007 r. i jej uprawnienia 

obejmują cały teren województwa łódzkiego. Przedstawił problemy dotyczące kłusownictwa, 

zanieczyszczenia lasów, wypalania traw przez rolników, niszczenia przyrody oraz wyjaśnił, 

na czym polega działalność straży łowieckiej. 

Pan Komendant zachęcał mieszkańców do współpracy ze strażą łowiecką. Wyjaśnił, że straż 

ta służy mieszkańcom z pomocą w różnych sprawach dot. wymienionych zagadnień. 

W dyskusji głos zabrali: 

- Pan Kazimierz Bajerowski - sołtys wsi Dęba stwierdził, że pięknie przedstawiono 

działalność straży, ale bezpańskie psy, które grasują po wsiach niszczą zwierzynę leśną, 

sarny, zające itp. Dodał, że trzeba zrobić porządek z bezpańskimi psami, które stwarzają 

zagrożenie dla ludzi i zwierząt domowych. Sołtys zaapelował, żeby zmienić prawo, bo 

rolników tylko się straszy a nic się nie robi żeby ograniczyć liczbę psów bezpańskich. Rolnicy 

też mają szkody od tych psów, które zagrażają zwierzętom domowym. 

- Pan M. Starosta wyjaśnił, że straż łowiecka nie jest od ustanawiania prawa, ale od jego 

wykonywania, a ustawodawca nałożył na gminy obowiązek walki z bezpańskimi psami. 

- Radny Andrzej Pawlik zapytał, jaki udział wzięli przedstawiciele straży łowieckiej, jako 

lobby, przy uchwalaniu ustawy o ochronie zwierząt.. Dodał, że gmina ma problemy 

finansowe z pomocą dla biednych, a ustawa obliguje ją do tego, żeby dbała o psy bardziej niż 

o ludzi.  

Drugie pytanie dotyczy odpowiedzialności ludzi z art. 431 KC za szkody wyrządzone przez 

zwierzęta domowe. Zapytał, jak to się ma do odszkodowań, jakie otrzymują rolnicy za szkody 

wyrządzone przez zwierzynę leśną, czy ten artykuł ma także zastosowanie. Odszkodowania 

dla rolników są bardzo nędzne. 

- Pan M. Starosta stwierdził, że straży łowiecka nie ma przedłożenia prawnego i nikt nie pyta 

ją o zdanie i komentarz do projektów ustaw. Jeśli chodzi o odszkodowania za wyrządzone 

szkody przez zwierzynę leśną, to głównym powodem przegrywanych spraw o odszkodowania 

jest brak udokumentowania szkody. 

- Radny Władysław Bogusz udzielił informacji jak wygląda procedura szacowania szkód. 

Stwierdził, że rolnik może się nie zgadzać z szacunkiem i może nie podpisać protokołu  

z wyrządzonej szkody. 

- Radny A. Pawlik odnosząc się do niechlubnych statystyk dotyczących kłusownictwa na 

terenie byłego województwa piotrkowskiego zapytał, czy na terenie gminy Poświętne są 

kłusownicy. 

- Pan Komendant wyjaśnił, że nie przygotował tak szczegółowej informacji. 

- Wójt Gminy Mieczysław Stępień odnosząc się do problemu bezpańskich psów stwierdził, że 

zmiana ustawy o ochronie zwierząt, która weszła w życie 1 stycznia br. jest nieprzygotowana. 

Wrzuca się kolejne zadanie dla gmin bez żadnego przygotowania. Mówi się o bezpańskich 

psach, które powinny być odesłane do schroniska i jest to zadanie gminy, wykonywane na jej 

koszt. Jednak schroniska są zapełnione i gminy nie mają gdzie oddawać bezpańskich psów. 

Nikt nie konsultował projektu ustawy z gminami. 

- Radny Bolesław Kacprzak stwierdził, że mieszka na terenie objętym programem Natura 

2000, gdzie rolników obowiązują pewne ograniczenia, gdzie chroni się przyrodę i zwierzęta. 

Natomiast chciał się odnieść do zachowania myśliwych podczas uroczystości z okazji św. 

Huberta. W ubiegłym roku zjechało do Mysiakowca towarzystwo, ok. 100 osób, ze strzelbami 

i urządzili polowanie, podczas którego nie zważano na zasiewy i uprawy rolników, na 

ochronę ptaków i zwierząt. Zapytał jak to się ma do ochrony jaka jest w Naturze 2000. 
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- Pan M. Starosta wyjaśnił, że program Natura 2000 nie wyklucza polowań na tym obszarze, 

chyba, że program ochrony siedlisk zakłada specjalną ochronę i jest to zastrzeżone 

w przepisach wewnętrznych, a jeśli tego nie ma, to można na tych terenach polować. 

Polowanie zbiorowe jest obarczone przepisami zbiorowymi i jeśli przepisy na to zezwalają, to 

straż łowiecka nic do tego nie ma.  

- Radny Andrzej Małachowski zapytał o ustawę o ochronie zwierząt, która mówi o ochronie 

wszystkich zwierząt, więc jak to się ma do trucia szczurów, które można zabijać. Skoro 

chroni się bobry, które wyrządzają szkody, karze się kogoś za zatrucie psa, to dlaczego nie 

chroni się szczurów.  

- Pan A. Starosta stwierdził, przepisy karne działają w dwójnasób, gdyż niektóre przestępstwa 

czy wykroczenia są ścigane z mocy prawe, a inne są ścigane na wniosek osoby 

pokrzywdzonej. 

Więcej pytań nie zgłaszano. 

O godzinie 11
30 

Przewodniczący Rady Gminy ogłosił 10 minut przerwy. 

O godzinie 11
50 

wznowiono obrady. 

Ad. 6. Pan Michał Wróblewski przedstawiciel firmy NEW POWER przedstawił informację 

na temat możliwości ograniczenia kosztów energii elektrycznej. Dodał, że firma ta 

specjalizuje się we współpracy z samorządami, w celu ograniczenia kosztów energii 

elektrycznej. Wyjaśnił, na jakich zasadach gminy funkcjonują obecnie i jak można 

zmniejszyć koszty energii o około 15-20% bez inwestycji. Dodał, że na początku jego firma 

proponuje klientom przeanalizowanie umów, faktur i zobaczenie czy można zaoszczędzić 

fundusze poprzez  przetarg na zakup energii elektrycznej. Wyjaśnił, w jaki sposób firma 

pomaga gminom. Firma rozlicza się z klientami na zasadzie podziału oszczędności, tj. 85 % 

oszczędności dla klienta a 15 % dla firmy. 

- Wójt Gminy Mieczysław Stępień stwierdził, że po rozmowach, jakie przeprowadził  

z przedstawicielami innych gmin, informacja którą Pan przedstawia nie jest tak optymalna. 

Zapytał na ile te ceny są realne. 

- P. M. Wróblewski stwierdził, że wychodząc naprzeciw oczekiwaniom gminy w kwestii 

rozliczenia możemy się umówić tak, że jakąś drobną część gmina zapłaci za przygotowanie 

dokumentacji a później rozliczymy się od faktycznego zużycia, faktycznej oszczędności. 

- Radny A. Pawlik stwierdził, że na posiedzeniu komisji rewizyjnej był przedstawiciel firmy 

Amber, który zrobił symulację na oszczędności i z jego oceny wynikało, że ta oszczędność  

w dłuższym okresie jest większa i będzie wynosić około 30 tys. Pana symulacja jest dla nas 

korzystniejsza. 

- P. M. Wróblewski wyjaśnił, że firma Amber nie uczestniczy w przetargach. Wyjaśnił 

szczegółowo jak można przygotować umowę, żeby była korzystna dla gminy. 

Zaproponował formę rozliczenia miesięcznego od praktycznych oszczędności. 

- Radny A. Pawlik zapytał, czy jest Pan w stanie na podstawie cen z bieżących przetargów 

zrobić szczegółową analizę z tolerancją 10 tys. dla naszej gminy, w sprawie oszczędności 

energii elektrycznej. 

- P. M. Wróblewski po dłuższych wyjaśnieniach zaproponował rozliczenie procentowe i 

wówczas ryzyko ponosi firma. 

- Pan Maciej Szufladowicz - dyrektor Zespołu Szkół Samorządowych w Poświętnem zapytał 

czy koszt przesyłu ulega obniżeniu, jeśli wzrasta ilość zakupionego prądu, czy to jest zawsze 

wartość stała. 

- P. M. Wróblewski - nie jest to wartość stała, co roku koszty dystrybucji są zatwierdzane na 

dany rok. 

- Radny A. Pawlik zapytał jak wygląda sprawa w indywidualnych gospodarstwach 

domowych czy firmach. 

- P. M. Wróblewski - dla indywidualnych odbiorców nie jest to opłacalne. 
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- Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że mamy tendencję wzrostu cen energii, dlatego 

wynegocjowanie stałej ceny na dłuższy okres jest też oszczędnością. 

- P. M. Wróblewski stwierdził, że prześle do Wójta symulację. 

- Przewodniczący M. Worach stwierdził, że jest wiele sposobów oszczędzania energii, może 

to być wynegocjowana stała cena, może być wyłączenie żarówki lub wymiana żarówek na 

ledowe. 

Następnie zaproponował, żeby ten temat dłużej i bardziej szczegółowo omówić na 

posiedzeniach komisji. 

Ad. 7. Wójt przedstawił sprawozdanie z działalności w okresie miedzy sesjami. Informacja 

pisemna w załączeniu do protokołu. Pytań nie było. 

Ad. 8. Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych za 2011 rok przedstawiła Pani Elżbieta Podlasek, która w 2011 r. 

była Przewodniczącą tej komisji. Informacja pisemna w załączeniu do protokołu. 

Ad. 9a) Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i              

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2012 przedstawił radny Michał Franas, 

pełniący funkcję przewodniczącego Gminnej Komisji Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie przedstawiony projekt uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 12 radnych, przy obecnych na sali 12 radnych. 

Uchwała Nr XIV/76/12 w załączeniu do protokołu. 

Ad. 9b) Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii w roku 2012 przedstawił radny Michał Franas. 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie przedstawiony projekt uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 12 radnych. Uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Uchwała Nr XIV/77/12 w załączeniu do protokołu. 

Ad. 9c) Pani Jadwiga Kośka - skarbnik gminy przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian 

w budżecie gminy w 2012 roku. Przedstawiła również opinię Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Łodzi w sprawie uchwalonego budżetu na 2012 r. Uwag nie było. 

Wójt w uzupełnieniu dodał, że po pozytywnej kontroli z Urzędu Marszałkowskiego na 

oczyszczali ścieków, dostaliśmy dotację na oczyszczalnię. Dlatego wnioskuje o przesunięcie 

środków między paragrafami z przeznaczeniem na zakup kruszywa na drogi. 

Przewodniczący Rady gminy poddał pod głosowanie przedstawiony przez Panią Skarbnik 

projekt uchwały. Na sali obrad było obecnych 13 radnych. 

Za przyjęciem uchwały głosowali wszyscy obecni radni. 

Uchwała Nr XIV/78/12 w załączeniu do protokołu. 

Ad. 9d) Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Wieloletnia Prognoza Finansowa 

przedstawiła Pani Jadwiga Kośka - skarbnik gminy. Pytań nie było.  

Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych (wszyscy obecni na sali). 

Uchwała Nr XIV/79/12 w załączeniu do protokołu. 

Na wniosek radnego Mariana Grzegorskiego Przewodniczący Rady Gminy ogłosił 10 minut 

przerwy. O godz. 13
25 

wznowiono obrady. 

Ad. 9 e) Projekt uchwały w sprawie zamiaru reorganizacji Szkoły Podstawowej w Dębie 

przedstawiła Pani Anna Duraj - sekretarz gminy, wraz z uzasadnieniem do tej uchwały oraz 

uchwały dotyczącej zamiaru reorganizacji Szkoły Podstawowej w Brudzewicach.  

W dyskusji głos zabrali: 

- Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że do niego i do radnych wpłynęły petycje od 

rad rodziców ze szkoły w Dębie i Brudzewicach. 

- Pani Anna Duraj - sekretarz gminy wyjaśniła, jakie zadania czekają Wójta po przyjęciu w/w 

uchwały i jaka jest procedura związana z likwidacją lub reorganizacją szkół. Dodała, że przed 
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podjęciem uchwały intencyjnej Wójt nie ma umocowania prawnego, żeby rozmawiać z 

rodzicami. Po przyjęciu uchwały intencyjnej Wójt ma obowiązek poinformowania rodziców i 

zebrania stosownych opinii od wymienionych w ustawie osób lub organów. 

- Radny Michał Franas zapytał, z jakimi kompetentnymi osobami Wójt rozmawiał przed 

przygotowaniem projektu uchwały i dlaczego w 2006 r. można było rozmawiać z rodzicami a 

teraz już nie można. Dodał, że brakło tej zwykłej ludzkiej rozmowy z rodzicami. Radny 

stwierdził, że myślał, iż najpierw będzie rozmowa i konsultacje z rodzicami. My 

apelowaliśmy żeby rozmawiać, a nie żeby rodzice musieli się zwalniać z pracy by wziąć 

udział w sesji. 

-Wójt Mieczysław Stępień stwierdził, że od 2007 roku rozmawiamy o temacie szkół. Na 

komisjach wszyscy mówili, że coś trzeba zrobić i zobowiązali wójta, żeby przygotował 

projekt uchwały. Nikt by nie rozmawiał o szkołach, gdyby nie problemy finansowe. Wyjaśnił, 

że jeśli nie wiadomo o co chodzi, to chodzi o pieniądze. Dodał, że jeśli uchwała przejdzie to 

wchodzimy z dyskusją, a jeśli nie przejdzie, to o czym rozmawiać z rodzicami, jeśli nie 

będzie woli rady żeby reorganizować szkoły. Wcześniej nie ma sensu występować do 

rodziców, jeśli nie będzie zamiaru reorganizacji. Ja uchwałę przedstawiłem, dyrektorzy, radni 

zostali powiadomieni i nic nie było tajne.  

Ustawa mówi, że dostajemy subwencję oświatową na utrzymanie szkół. Ale tych pieniędzy 

nie starcza, gdyż gminy dostają tylko częściową dopłatę do utrzymania szkół.  

Wójt przedstawił problemy, jakie posiadają gminy z utrzymaniem szkół a także problemy 

wynikające z małej liczby uczniów. Dodał, że czynnik ekonomiczny jest najważniejszym 

powodem do przedłożenia projektu uchwały. 

Od 2010 r. weszło rozporządzenie mówiące o wyrównywaniu wynagrodzeń nauczycieli do 

średniej krajowej. I od tego roku coraz więcej dokłada się do wynagrodzeń nauczycieli. 

Zerówki i świetlice nie są finansowane przez państwo, ale jest to zadanie własne gminy. 

W tych samorządach, gdzie są duże dochody własne gminy sobie poradzą z utrzymaniem 

szkół, natomiast tak jak w naszej gminie, gdzie dochody własne stanowią 10 % budżetu  

a 90 % to subwencje i dotacje, może utrzymać się tylko jedna szkoła. Nikt by nie występował  

z taką uchwałą, gdyby nie krach w finansach publicznych. Wójt przedstawił wydatki na 

poszczególne szkoły. Stwierdził, że jeśli uchwały nie zostaną przyjęte, to problem się sam nie 

rozwiąże i pozostaje problematyczne w przyszłych latach utrzymanie gminy. 

- Pani Zofia Czupryn - przedstawicielka rodziców ze Szkoły Podstawowej w Dębie zapytała 

ile jest dokładane do szkoły w Poświętnem oprócz dowozu i jakie by były oszczędności po 

reorganizacji, jeśli by trzy klasy przeszły do Poświętnego. Zadała także drugie pytanie tj. na 

jakiej podstawie uważa Wójt, że proces nauczania przebiega bardziej efektywnie w klasach  

o dużej liczbie uczniów niż w klasach o mniejszej liczbie. 

- Wójt odpowiadając stwierdził, że do Szkoły Podstawowej w Dębie na 2012 r. przewidywane 

dofinansowanie wynosi 335 tys., do Szkoły w Brudzewicach 310 tys., a do Zespołu Szkół 

Samorządowych w Poświętnem z dowozem i ze stołówką razem 252 tys. Na dowóz dla całej 

gminy jest 140 tys. na dwa autobusy. 

Wójt stwierdził, że przewidywane oszczędności maksymalne, gdy zlikwidujemy klasy 4-6 to 

268 tys. 

- Radny Michał Franas odniósł się do przedstawionego projektu uchwały. Stwierdził, że 

przedstawiony druk dołączony do projektu zawierającego uzasadnienie do uchwały jest 

zakpieniem sobie z rady, ponieważ jest to coroczne zostawienie jakie wykonują szkoły i urząd 

gminy do celów statystycznych. Uzasadnienie powinno zawierać konkretne korzyści 

ekonomiczne, jakie będą skutkiem tej uchwały i utrudnienia z tego wynikające. Nie ma w tym 

uzasadnieniu ani jednej kalkulacji. Wójt się wzoruje na innych gminach, gdzie pozostawiono 

klasy 1-3, a ja się orientowałem jak sprawa wygląda w gminie Drzewica, o której mówił też 

Wójt i tak naprawdę to nie dało żadnych oszczędności i mówi się już o likwidacji również 
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klas 1-3. Dlatego trzeba mówić wprost pewne rzeczy a nie przerzucać tego na radę. 

W dalszej części odniósł się do dużej liczebności uczniów po przyjęciu ich do szkoły  

w Poświętnem, zarzucił brak przygotowania pomieszczeń w szkole w Poświętnem dla tak 

dużej liczby uczniów. Stwierdził, że te oszczędności odbędą się kosztem dzieci. 

Poprosił o analizę ile będziemy musieli dołożyć do przystosowania szkoły w Poświętnem. 

Stwierdził, że on nie jest za likwidacją szkół. 

- Wójt odnosząc się wypowiedzi radnego Franasa stwierdził, że można uczyć dzieci w 

klasach 32 osobowych, ale wówczas dzieli się klasy na grupy przy nauce języka i wf. Radny 

mówił, że wójt postawił radnych pod ścianą, ale kiedy by wójt nie poruszył tego tematu, czy 

w 2007, czy w 2010 r. to zawsze stawia radnych pod ścianą, bo temat nie jest łatwy. Wójt 

stwierdził, że przed radą stoi decyzja czy podjąć uchwałę czy nie. Można się obrzucać błotem, 

ale puki co, nikt nie przedstawił alternatywnego wariantu żeby coś w tym temacie zmienić, 

mimo kilkakrotnych posiedzeń komisji. 

- Maciej Szufladowicz - dyrektor Zespołu Szkół Samorządowych w Poświętnem stwierdził, 

ze został wywołany do odpowiedzi przez radnego Franasa, w związku z możliwościami 

organizacyjnymi szkoły. Stwierdził, że jeśliby chodziło o łączenie klas równoległych to jest to 

poważny problem, bo pracujemy w tej chwili na styk. Czy będą to klasy równoległe czy 

zwiększane liczebnie to będzie to problem organizacyjny szkoły. 

- Radny M. Franas - stwierdził, że cały czas nie uzyskał odpowiedzi od Wójta jakie będą 

oszczędności. Dodał, że nie może uwierzyć, że uratujemy budżet gminy przez przeniesienie 

klasy 4-6 z Dęby i Brudzewic do szkoły w Poświętnem.  

- Wójt stwierdził, że budżet nie jest radnego ani Wójta ale gminy i czas szybko zweryfikuje 

kto miał rację. 

- Pani Pacholczyk Monika, przedstawicielka rodziców ze szkoły Podstawowej w Dębie 

przedstawiła wątpliwości jakie mają rodzice, gdyby doszło do reorganizacji szkół tj. 

w kwestii dowozu, liczebności klas w szkole w Poświętnem, poziomu nauczania i 

ewentualnej likwidacji w przyszłości całej szkoły. 

- Wójt stwierdził, że nigdy by nie przedstawił uchwały w sprawie likwidacji klas 1-3, gdyż 

jest to nierealne, bo w Poświętnem się dzieci nie zmieszczą. 

- Pani Agnieszka Matuszczak - przedstawicielka rodziców ze Szkoły Podstawowej  

w Brudzewicach zapytała, czy jeśliby doszło do planowanej reorganizacji, to jeśli później 

zostałyby klasy 0-3, to kto byłby decyzyjny do zlikwidowania filii. Wyraziła opinię, że nikt 

by nie pytał wówczas rodziców o zdanie i odbyłoby się to bez ich wiedzy. 

- Wójt wyjaśnił, że procedura jest taka sama i przed podjęciem uchwały o likwidacji muszą 

być dokonane czynności określone w ustawie. Jeśli nie było by powiadomienia rodziców, 

uchwała idzie do nadzoru Wojewody i nic nie można pokątnie zrobić. 

- Radny Michał stwierdził, że wójt zarzuca radnemu, że mówi o rzeczach nierealnych, więc 

chciał zadać pytanie, jakie będą realne oszczędności. Zarzucił Wójtowi populizm, ponieważ 

w uzasadnieniu uchwały mówi się o przyjęciu uczniów do szkoły w Poświętnem, która 

posiada dobrą bazę lokalową a dyrektor mówi, że będzie ciasno. Stwierdził, że była 

termomodernizacja szkoły za 1,5 mln złotych i wówczas należało dostosować pomieszczenia 

do większej liczby uczniów. 

- Wójt w odpowiedzi stwierdził, że termomodernizacja polega na wymianie okien, ociepleniu 

szkoły i dachu, wymianie drzwi i centralnego ogrzewania. Termomodernizacja nie zawiera 

rozbudowy budynku. Na etapie tego projektu nie można było zmieniać wielkości sal. 

Jeśli chodzi o realne oszczędności, to w przypadku tych dwóch szkół będą rzędu 300 tys. 

Jeśli byśmy połączyli dwie klasy gimnazjum będą oszczędności większe. Jeśli byłyby dzieci 

zwiezione do Poświętnego i byłyby robione dwie klasy to jest to bez sensu.  

Wójt poprosił Przewodniczącego o poddanie uchwały pod głosowanie, gdyż dalsza dyskusja 

jest bez sensu. 
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- Przewodniczący Rady Gminy poprosił o opinię Przewodniczącego Komisji Budżetowej 

w dyskutowanej sprawie. 

- Radny Marian Grzegorski - Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa, 

stwierdził, że w tej sprawie powinna się wypowiedzieć Komisja Oświatowa. Dodał, że na 

posiedzeniu Komisji Budżetowej dyskutowano o ciężkiej sytuacji, ale Wójt powinien już 

wcześniej coś robić. Dobrze, że jest dyskusja, że są rodzice, że walczą o te szkoły, że coś się 

zaczęło dziać. Jeśli uchwała przejdzie to zacznie się dyskusja, a jeśli nie przejdzie to coś 

trzeba będzie zdecydować o budżecie i rada musi doradzać Wójtowi. 

Radny stwierdził, że jest za rodzicami. Rodzice budowali te szkoły w takim celu, aby ich 

dzieci miały blisko do szkoły. To nie fabryka, ale rząd doprowadza do tego, że sytuacja jest 

ciężka. Liczę, że może sytuacja się zmieni. Ja osobiście nie popieram reorganizacji. 

Komisja oświatowa ma tu największe pole do działania. 

- Radny Andrzej Małachowski - Przewodniczący Komisji Oświatowej odnosząc się do 

wypowiedzi poprzednika stwierdził, że w porządku obrad nie ma punktu dotyczącego 

wystąpienia Przewodniczącego Komisji Oświaty. Jeżeli uchwała zostanie podjęta, to ja  

z Panem Wójtem i z radnymi z miejscowości, gdzie są szkoły będę jeździł i przekonywał 

ludzi o zaletach tego, żeby następna do reformy się doprowadziła. W tej chwili nie ma 

reformy, nie ma uchwały, więc o czym mówić. Dodał, że jeśli uchwała nie zostanie podjęta to 

też zajmie stanowisko. 

- Pan Kazimierz Bajerowski - sołtys wsi Dęba stwierdził, że do radnych należy podjęcie 

decyzji. Kadencja się skończy i być może mieszkańcy podziękują niejednym radnym. 

Stwierdził, że do tej pory to była dyskusja między radnym Franasem a Wójtem, a nikt się nie 

wypowiedział z grona nauczycielskiego. Niech się wypowiedzą nauczyciele. 

- Pani Elżbieta Grzegorska - dyrektor Szkoły Podstawowej w Brudzewicach stwierdziła, że 

szkoła oprócz edukacji prowadzi również działalność kulturalną. Wokół szkoły kwitnie życie 

kulturalne na wsi. Ta szkoła niedługo będzie obchodzić 100 lecie istnienia w Brudzewicach. 

Ta nowa szkoła była zbudowana z udziałem czynów społecznych mieszkańców i nauczycieli. 

Stwierdziła, że nie wiadomo czy dzieci będą miały lepiej w Poświętnem, w licznych klasach. 

Zaapelowała, żeby wziąć pod uwagę dobro dziecka i dobro społeczne. 

- Wójt wyjaśnił, że uczenie w klasach 30 osobowych nie będzie lepsze, ale wyniki finansowe 

są, jakie są i ekonomia dyktuje zmiany. Lepiej na pewno nie będzie a budżet sam się nie 

uzdrowi. 

- Pani Marzena Ciechański - dyrektor Szkoły Podstawowej w Dębie wyjaśniła, że z pensjami 

nauczycieli to jest tak, z 

że nie mamy na nie wpływu. Nauczyciele woleliby mieć pewną pracę niż 14 pensję. 

Stwierdziła, że gdzie tylko się da, to się oszczędza w szkole. Poruszyła zagadnienia mówiące 

o nałożeniu na gminy obowiązków szkolnych bez przekazania środków na ten cel. Wyjaśniła, 

że w szkole w Dębie jest tendencja wzrostowa. Pani Dyrektor wyraziła opinię, żeby szkołę  

w Dębie postrzegać jako otwartą dla społeczeństwa. 

- Radny Michał Franas odnosząc się do wypowiedzi sołtysa z Dęby stwierdził, że jego 

dyskusja to nie kłótnia, ale wymiana zdań. Radny stwierdził, że nie poprze projektu uchwały 

o reorganizacji szkół, bo nie zgadza się ze stanowiskiem Wójta. Następnie zwrócił się z 

pytaniem, czy Wójt może zarządzeniem zmienić stopień organizacji szkół z 1-6 na 1-3. 

- Wójt wyjaśnił, że nie ma takiego prawa. 

Wójt wyjaśnił, że więcej nie będzie pod obrady rady składał wniosku o reorganizację, bo to 

nie ma sensu. 

- Pan Maciej Szufladowicz - dyrektor Zespołu Szkół Samorządowych w Poświętnem 

wyjaśnił, że nie ma wielu nauczycieli którzy mogą odejść na emeryturę. 

- Radny Andrzej Pawlik - przewodniczący Komisji Rewizyjnej odnosząc się do całej dyskusji 

stwierdził, że dobrze, że wójt powiedział o całej sytuacji w gminie, bo lepsza gorsza prawda 
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niż dobre kłamstwo. Sytuacja jest taka a nie inna. Możemy się spierać o wszystko, o złe 

przygotowanie uchwały i inne rzeczy, ale winić należy rząd. Nie dajmy się zwariować. 

Należy współczuć wójtowi, gdyż sytuacja jest patowa. Na komisji wszyscy byli za tym, żeby 

coś zrobić. Ale ja jestem przedstawicielem swojej społeczności, która mówiła mi żeby nie 

likwidować szkoły i dlatego będę głosował przeciw tej uchwale. 

- Pan Jerzy Panfil - przedstawiciel rodziców ze szkoły w Dębie zwrócił się do radnych, żeby 

mądrze wybrali i wzięli pod uwagę dobro dziecka. 

- Pani Bogumiła Kowalik - przedstawicielka rodziców ze szkoły w Brudzewicach stwierdziła, 

że Brudzewice są największą wsią i płacą najwięcej podatków dla gminy, ale są zaniedbaną 

wsią. Stwierdziła, że zdaje sobie sprawę z trudnej sytuacji gminy, ale coś należałoby robić np. 

zbierać podpisy pod petycjami do ministerstwa. Stwierdziła, że dobro dziecka jest 

najważniejsze. 

Po dyskusji Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie projektu uchwały  

w sprawie zamiaru reorganizacji Szkoły Podstawowej w Dębie. 

Za projektem uchwały nikt nie oddał głosu, przeciw było 8 radnych, 3 radnych wstrzymało 

się od głosu. Na sali obrad było obecnych 13 radnych. Uchwała nie została podjęta. 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie projektu uchwały  

w sprawie zamiaru reorganizacji Szkoły Podstawowej w Brudzewicach. 

Za przyjęciem uchwały nikt nie oddał głosu, przeciw było 9 radnych, 3 radnych wstrzymało 

się od głosu - przy obecnych 13 radnych. Uchwała nie została przyjęta. 

Ad. 10. Interpelacji nie zgłoszono. 

Ad. 11. W dyskusji głos zabrali: 

- Pani Zuzanna Szufladowicz - sołtys wsi Poświętne stwierdziła, że powinna być lepsza 

współpraca rady z wójtem. Dodała, że Pan Przewodniczący wstępując na stanowisko 

Przewodniczącego był za likwidacją szkół a teraz jest za utrzymaniem. Nauczyciele twierdzą, 

że to nie od nich zależy 14 pensja, ale dlaczego nie są chętni do pracy w wakacje np. 

społecznie po dwie godziny, żeby zająć się dziećmi, dla ich dobra, na którym im tak zależy. 

- Przewodniczący Rady Gminy - Mieczysław Worach, odnosząc się do wypowiedzi Pani 

sołtys poprosił o sprostowanie, gdzie i kiedy był za likwidacją, bo on nigdy nie opowiadał się 

za likwidacją szkół. 

- Pani Z. Szufladowicz wyjaśniła, że przy obejmowaniu funkcji przewodniczącego mówił, że 

jest za likwidacją szkół. 

- Pan Mieczysław Worach zaoponował i poprosił obecnych o potwierdzenie, czy wypowiadał 

się kiedykolwiek za likwidacją szkół. 

- Radny Andrzej Małachowski stwierdził, że są protokoły z posiedzeń rady i można 

sprawdzić, kto się jak wypowiadał. 

- Pani Danuta Badura - sołtys sołectwa Ponikła zwróciła się z prośbą o autobus szkolny do 

Kozłowca, żeby przedłużyć jego trasę z Ponikły, gdyż ciągle mówi się o dobru dziecka, a 

z Kozłowca dochodzą 1,5 km do Ponikły bardzo małe dzieci. 

- Wójt poinformował, że od 1 lutego zmienia się termin składania wniosków o zwrot paliwa i 

są nowe wnioski, które można pobierać u Pani Grzybek.  

- Pan Maciej Szufladowicz odnosząc się do wypowiedzi Pani sołtys z Poświętnego stwierdził, 

że ustawa Kodeks pracy czy Karta nauczyciela, nie daje możliwości, żeby zmusić nauczyciela 

do pracy w urlopie, jakim są wakacje czy ferie. W ferie nauczyciele będą pełnić dyżury  

w szkole i dzieci mogą przychodzić do szkoły. 

- Radny Michał Franas zapytał Wójta, na jakim etapie jest sprawa w sądzie z wniosku GS-u. 

- Wójt wyjaśnił, że sprawa już się ciągnie czwarty rok i obecnie sędzia zdecydował, żeby 

geodeta podzielił działkę, czyli sprawa jest na etapie podziału i zatwierdzenia podziału. 
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- Radny Andrzej Pawlik zwrócił się z podziękowaniem do dyrektorów szkół za podjęcie 

inicjatywy dotyczącej przygotowania przez uczniów prac z projektami herbu gminy. Prace 

zostały pozytywnie ocenione przez fachowca i zostaną wyeksponowane na tej sali. 

- Przewodniczący Mieczysław Worach poruszył temat dotyczący dyskusji na temat szkół. 

Stwierdził, że Wójt mówiąc o dyskusji na komisjach wyraził opinię, że nikt nie wysuwał 

żadnych innych propozycji. Stwierdził, że próbował jako jedyny wysuwać różne propozycje, 

ale nigdy nie przypisałby sobie takich słów, o jakich mówiła Pani Sołtys z Poświętnego. 

- Pani Zuzanna Szufladowicz stwierdziła, że Przewodniczący optował za reorganizacją szkół. 

- M. Worach - ale nie za likwidacją. 

- Z. Szufladowicz - jeśli źle zrozumiałam to przepraszam. 

- Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że łatwo jest kogoś rzucić w błoto, ale plamę 

później trudno zetrzeć. Na tym dyskusję zakończono. 

Ad. 12. O godzinie 15
30 

Przewodniczący Rady Gminy zamknął XIV sesję Rady Gminy 

Poświętne. 

 

Protokół sporządziła: 

Elżbieta Sobczyk 


